

[Text]

[Translation]

• 1635

Mr. Kaplan: Mr. Chairman, I would like to first encourage my colleagues to support some of these names, but in particular I think Joel Bell would be a very valuable witness if he would be able to come. He was a senior policy adviser at the time Petro-Canada was conceived and established, and I think he would have interesting things to say about the value of keeping it in the public sector, as would Ian Stewart, who I am also recommending. I do not know if either of these people are available. Then there is Bruce Wilson, former head of Union Gas, who I think would be an excellent witness on the subject of privatization.

I have one suggestion that may appear strange, and that is that Jimmy Carter, former President of the United States, be invited. I know he does some public interest work. There is a strong possibility that he could appear. I spoke to his office and was asked to submit something in writing. I certainly do not have his approval to come, but I know that during the 1970s it was President Carter during the oil crisis who began establishing a state-owned American oil company. In the end it was not created, but he had good reasons for doing it, which he put on the public record, and he might have some interesting things to say to the committee about retaining a publicly owned corporation.

As a matter of fact, I know the British established a company after BP went into the private sector during the oil crisis in the 1970s. They also established a state energy company. I do not have a witness in mind, but I would hope that the committee would agree that if former President Carter wanted to come or was willing to come, he would be a pretty interesting witness.

I would like also to recommend some academics, in particular André Plourde of the University of Ottawa, John Helliwell of UBC, François Brasha of I think the University of Ottawa, Bruce Doern of the C.D. Howe Institute, and David Sussman, who is with the University of Ottawa.

Finally, I would like to recommend David Crane, who you know as a columnist and editorialist at *The Toronto Star*, but he has also written a book on the subject of Canadian energy policy. If he wanted to come or if he was willing to come he would be an interesting witness.

I have another name. I looked through the catalogue of the Library of Parliament today. None of these names come from there, but the following one does, Professor Paul Anthony Somerville, who has written a book on Petro-Canada and also on other state-owned energy companies. It is called *The Political Economy of State Oil Companies*, and examined why capitalist countries establish government-owned energy companies and what the benefits are of doing so and the disadvantages as well. I had a look through the book, and I think he would be a good witness.

M. Kaplan: Monsieur le président, je voudrais d'abord encourager mes collègues à entérimer certains de ces noms, et je pense particulièrement que Joel Bell serait un excellent témoin s'il pouvait venir. Il était conseiller principal en politique au moment où Petro-Canada a été conçue et mise sur pied; je pense qu'il aurait des choses intéressantes à nous dire à propos de l'intérêt de maintenir cette entreprise dans le secteur privé, tout comme Ian Stewart, que je recommande également. Je ne sais pas si l'un ou l'autre est disponible. Ensuite, il y a Bruce Wilson, l'ancien dirigeant de *Union Gas* qui serait, je pense, un excellent témoin à propos de la privatisation.

J'ai une proposition qui peut paraître étrange, c'est celle d'inviter Jimmy Carter, l'ancien président des États-Unis. Je sais qu'il s'occupe de questions relatives à l'intérêt public. Il est très vraisemblable qu'il puisse venir. J'ai contacté son bureau et on m'a demandé de présenter quelque chose par écrit. Je n'ai pas certainement pas son aval, mais je sais que, au cours des années 1970, le président Carter a commencé à mettre sur pied une entreprise pétrolière américaine nationalisée pendant la crise pétrolière. Finalement, cela ne s'est pas fait, mais il avait eu de bonnes raisons de l'entreprendre; il les a présentées publiquement et il aurait donc des choses intéressantes à dire au comité à propos des avantages d'une entreprise nationalisée.

En fait, je sais que les Britanniques avaient créé une entreprise après que BP soit passé au secteur privé lors de la crise pétrolière des années 1970. Ils avaient également créé une société énergétique nationalisée. Je ne pense pas à un témoin particulier mais j'aimerais que le comité reconnaisse que, si l'ancien président Cartier souhaitait venir ou était prêt à le faire, ce serait un témoin très intéressant.

Je voudrais également recommander quelques universitaires, en particulier André Plourde de l'Université d'Ottawa, John Helliwell de UBC, François Brasha de l'Université d'Ottawa, me semble-t-il, Bruce Doern de l'Institut C.D. Howe et David Sussman de l'Université d'Ottawa.

Je voudrais, pour finir, recommander David Crane que vous connaissez comme chroniqueur et éditorialiste du *Toronto Star*, mais qui a également rédigé un ouvrage sur la politique énergétique du Canada. S'il voulait venir ou était prêt à le faire, ce serait un témoin intéressant.

J'ai un autre nom. J'ai parcouru le catalogue de la Bibliothèque du Parlement aujourd'hui. Aucun des noms que je vous ai cités n'en vient mais le suivant oui: le professeur Paul Anthony Somerville qui a écrit un livre sur Petro-Canada et également sur d'autres sociétés énergétiques nationalisées. Ce livre s'appelle *L'économie politique des compagnies pétrolières d'État*; il étudie pourquoi des pays capitalistes créent des compagnies nationalisées dans le domaine de l'énergie, quels en sont les avantages et les inconvénients. J'ai parcouru cet ouvrage et je pense que son auteur serait un bon témoin.